
Sobotka v Sobótce 

Hned zkraje nového školního roku jsme se vypravili ve dnech 6. – 9. září 2018 na čtyřdenní 

pobyt k našim přátelům do polské Sobótky. Ti si pro nás připravili opravdu pestrý program 

plný poznání, kultury a zábavy. 

 

ČTVRTEK 6. září 2018 

  

 

Do Sobótky jsme dorazili krátce před polednem. Pan řidič se na cestě chytře vyhnul uzavírkám 

silnic, a tak jsme přijeli dříve, než jsme plánovali. Po obědě jsme se šli ubytovat a poté se vydali             

na procházku městem. Na náměstí jsme si mohli prohlédnout na výstavních panelech dobové 

fotografie Sobótky mapující celé 20. století. Dozvěděli jsme se, že největší proměnu zaznamenala 

Sobótka po 2. světové válce, neboť během ní bylo zcela zničeno přes 50% budov. Po návratu                  

do školy se naši žáci měli rozdělit do tří skupin a absolvovat sportovní, hudební a výtvarnou dílnu.                 

Do hudební dílny se však nikdo nepřihlásil, a tak jsme to vyřešili šalamounsky. Všichni ti, kteří se 

přihlásili na sportovní dílnu, si šli nejprve zapívat a až teprve po chvíli se přesunuli do tělocvičny, 

kde mohli zhlédnout ukázku karate v podání učitele Tomasze Ostrovského. Žáci si mohli určité 

tréninkové prvky i vyzkoušet a myslím si, že je tato činnost velmi bavila. Ve výtvarné dílně pak žáci 

tvořili ozdoby na podzimní věneček, který si pak celkově i dotvořili. Večer byla na programu 

oblíbená diskotéka, a tak školou burácela taneční muzika, při které se všichni výborně bavili. 

   



PÁTEK 7. září 2018 

 

Páteční den byl ve znamení celodenního výletu do Zlatého Stoku, kde jsme nejprve navštívili bývalý 

důl zlata. Ještě před začátkem prohlídky nás potěšila jedna věc – byla nám přidělena česká 

průvodkyně, a proto jsme výkladu velmi dobře rozuměli a ještě jsme si užili spoustu legrace, neboť 

paní průvodkyně byla velmi vtipná. Začali jsme prohlídkou dolu Gertruda, který je pojmenován po   

ženě, která se vydala do labyrintu chodeb hledat svého zavaleného muže (horníka) a sama se již 

živá nikdy nevrátila. Během výkladu jsme se dozvěděli, že víc jak zlata se 

z dolu získala jedovatá látka arsenik, které zde bylo vytěženo 

mnohonásobně více. Množství vytěženého zlata si můžete představit 

v podobě krychle o rozměrech 90x90x90 cm. V dole Gertruda jsme si mohli 

prohlédnout mimo jiné chodbu smrti, trezor nebo místo s vystavenou 

kolekcí vtipných cedulí bezpečnosti práce. Někteří odvážlivci pak mohli 

využít v útrobách dolu i osmimetrovou skluzavku. Poté jsme se přesunuli do 

horní Černé štoly. Čekal nás sestup po schodišti dolů až k místu, kde se 

nachází jediný podzemní vodopád v Polsku. Kvůli suchu tu sice nepadala voda 

proudem, ale i tak to byl příjemný zážitek. Nakonec nás z podzemí vyvezl na 

povrch zemský vláček a prohlídka byla zakončena ukázkou ražby mince, 

kterou si všichni mohli na památku i zakoupit. Poté jsme se přemístili o kus 

dál, kde si děti mohly vyzkoušet rýžování zlata. Poslední částí exkurze v dolech zlata byla prohlídka 

středověkého technického parku (hornické osady). Zde bylo k vidění mnoho technických 

vymožeností, které v té době lidem značně ulehčovaly velmi těžkou práci (kladky, páky, velká 

dřevěná kola apod.). Následoval oběd a po něm jsme se již vrátili zpět do Sobótky a navštívili zde 

rukodělnou dílnu, kde žáci sobótecké školy tvoří i několik měsíců nádherné tkané obrazy. Tato 

činnost má ve zdejší škole velkou tradici a umějí to opravdu moc dobře.  Večer se šla menší skupina 

v doprovodu učitelů projít, větší skupina si pak šla se mnou zahrát fotbálek a basketbal na venkovní 

hřiště za školou.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



SOBOTA 8. září 2018 

 

Sobotní den jsme strávili ve čtvrtém nejlidnatějším městě Polska - Vratislavi. Zde jsme nejprve 

navštívili místní aqua park, na což se děti moc těšily. Využít zde mohly hned čtyři tobogány, zátoku 

s imitací mořských vln, množství bazénů, z nichž jeden 

venkovní byl termální a dokonce se slanou vodou. Strávili jsme 

zde zhruba dvě hodiny a všichni jsme si je naplno užili. Poté 

jsme se přesunuli do centra města, kde jsme měli zajištěný 

oběd. Po něm jsme si prohlédli místo, které dříve sloužilo jako 

jatka, ale dnes je místem obchůdků s výtvarnými potřebami a 

dekorativními výrobky.  Na závěr návštěvy Vratislavi jsme si 

prohlédli historické náměstí tohoto hlavního města 

Dolnoslezského vojvodství. Po návratu do Sobótky jsme 

navštívili vedlejší budovu školy, kde mají své třídy a zázemí 

nižší ročníky školy a obdivovali vystavené výtvarné práce dětí, 

které nejsou namalovány, jak byste si možná mysleli. 

Vystavené obrazy jsou totiž vytkány a při pohledu na cedulku s věkem jejich autorů jen nevěřícně 

žasnete. Pro zbytek večera jsme měli k dispozici tělocvičnu, kterou jsme si rozdělili na dvě 

sportoviště. Na jednom hrála většina sálovou kopanou, na druhém zase basketbal.  

 

 



NEDĚLE 9. září 2018 

 

V neděli dopoledne jsme se vypravili do místa, kde jsme během 

čtrnáctileté spolupráce dosud nebyli. Tím místem bylo město 

Slezská Javořina. Zde se nachází Muzeum průmyslu a železniční 

dopravy Slezska. Měli jsme to štěstí, že zrovna o tomto víkendu zde 

probíhal sjezd parních lokomotiv z různých částí Evropy. Mohli jsme 

si tedy prohlédnout mnohem více lokomotiv, než je tomu běžné 

během zbytku celého roku. Kromě samotné prohlídky interiérů 

muzea mohly děti vstoupit i do vagónů nebo kabin samotných 

lokomotiv. Největším zážitkem pro všechny pak byla asi výletní jízda 

jednou z nich, kdy jsme absolvovali krátkou vyjížďku po nádraží. 

Tímto nevšedním výletem jsme tak zakončili čtyřdenní pobyt 

v Polsku. Před obědem jsme si ještě vyslechli krátké hudební 

vystoupení děvčat tvořící rockovou skupinu, kdy nám ve svém podání 

zahrály několik známých světových hitů. Po obědě jsme se s našimi 

přáteli rozloučili a vydali se na cestu zpět domů. 

 

Celý pobyt se velmi vydařil, přálo nám počasí a všichni jsme si jak společné výlety, tak společné 

aktivity náramně užili. 

 

Na jaře tomu již bude patnáct let od začátku vzájemné spolupráce, a tak už pomalu 

přemýšlíme, jakým způsobem naše dlouholeté přátelství oslavíme. 

 

Radek Štaff 


